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Bestyrelsens beretning om Vemmelev-Forlev Vandværks virke i 2023 
 
2023 har ikke været et helt almindeligt år for vandværket. Ud over den 
normale drift af vandværket har en ny boring og råvandsledning krævet en 
større indsats fra bestyrelsens side. 
  
Driften: 
Vi har i 2023 indvundet 154.646 m3 / brugt 5.015 m3 til skyl / udpumpet 
149.631 m3. Vi har solgt 140.398.m3, hvilket giver et spild på 9.233m3 = 
6,17% (spildet må max være 10%). 
 
I 2022 solgte vi 150.020m3. Dette års salg er faldet med ca. 10.000 m3, 
hvilket betyder 70.000 kroner mindre i pengekassen. Folk er begyndt at 
spare på vandet og det er industrierne også - hvilket bestemt kun er 
positivt. En forhøjelse af prisen pr. m3 på 50 øre ville kunne udjævne  
dette fald i indtægten. 
 
Vi har fået reguleret filtermassen på vores filtre ved at grave 8 cm af alle 
filtre. Med tiden var filtermassen nemlig vokset og nået over vandstands- 
niveau. 
 
Værket har fået etableret solfangere på taget og vi producerer nu strøm til 
eget forbrug. Størrelsen på anlægget er tilpasset, så vi hele tiden selv kan 
bruge den strøm vi laver. Vi startede med at producere i efteråret 2023, og 
det begynder at kunne mærkes på elregningen. 
 
Vi har fået genetableret ringforbindelsen under jernbaneviadukten på 
Brovej. Da den nye viadukt blev lavet, blev der også nedlagt et trækrør. 
Den nye ringforbindelse er nu trukket gennem dette træktør, så vi i 
nødstilfælde vil kunne levere vand bagom fra Brovej til Forlev. 
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Vi har i vinter haft nogle få frostsprængte målere. Det er grundejernes 
ansvar at holde målerne frostfrie. Vi har også haft en enkelt måler, der  
blev ødelagt ved en ildebrand. Også her ligger ansvaret hos grundejeren. 
Montering af en ny måler koster 1.450 kroner. 
 
Vi har kun haft få vandbrud i år, mest på stikledninger. Det gælder bl.a. 
Borgergade, Rugvænget, Birkemosen, Snerlevej og Studevej. 
 
Et enkelt større brud har vi dog også haft, nemlig under jernbanen ved 
broen på Stationsvej i Forlev, hvor Banedanmark i forbindelse med 
renovering af sporene gravede vores vandledning over. 
 
I nattens mulm og mørke måtte Frits og undertegnede finde stophanerne 
og få lukket for vandet, inden det hele skyllede væk. Hvor nødigt 
Banedanmark end ville måtte deres arbejde standses, indtil vi havde fået 
spærret ledningerne af. Denne ledningsforbindelse er droppet nu og  
erstattet af en 110 mm ledning længere mod Slagelse. 
 
Vi har i år afprøvet vores nødforsyning til SK Forsyning på Brovej og 
Tingvej. Nødforsyningen fungerede og kunne holde trykket i 
ledningsnettet, og selv om vi havde lukket værkets pumper i 30 minutter 
var der ingen klager over vandtrykket. 
 
Med 1400 forbrugere synes jeg det er fint, at kun 4-5 forbrugere glemmer 
at betale. Så er det vores job at banke på hos de pågældende og fortælle, at 
manglende betaling betyder at vi må lukke for vandet. Det hjælper altid.  
 
Som et nyt tiltag oprettes der såkaldte Råvandsråd i landets kommuner. 
Disse Råvandsråd skal vejlede vores politikere i spørgsmålet om, hvor vi i 
fremtiden skal hente vores drikkevand, og hvordan vi kan sikre at vandet 
er rent. Vemmelev-Forlev Vandværk og Sørby-Kirkerup Vandværk er 
repræsenteret i dette råd sammen med en del andre interessenter.  
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BNBO-erstatninger:  
Det er ved lov bestemt, at vores grundvand skal beskyttes ved at forbyde at 
sprøjte med pesticider i en radius på op til 100 meter omkring en boring. 
Det er ved lov bestemt, at lodsejere skal have erstatning for sprøjte-
forbuddet, og at det er det vandværk, der ejer boringen, der skal betale 
erstatningen. Aftaler om disse erstatninger skal være indgået inden 1. juli 
2024. Vi har entreret med konsulent, Hans Fink, om at få disse aftaler på 
plads, da vi ikke selv har tilstrækkelig erfaring på dette område. En samlet 
erstatning på 1.100.000 kroner er ikke urealistisk for Vemmelev-Forlev 
Vandværk. 
 
 
Ny boring: 
Den 2. februar 2023 blev prøverne på vores nye boring, Slagelse Landevej 
158, godkendt, og en ansøgning om indvindingstilladelse blev afsendt til 
kommunens miljøafdeling. 
 
Projektet om omlægning af 270m spildevandsledning og 1100m 
råvandsledning hjem til værket blev projekteret af et firma, som gav os et 
tilbud på godt 3 millioner kroner. Det var ikke lige en pris der svarede til 
vores forventninger. Vi takkede nej til tilbuddet og kontaktede firma 
Jørgen Møller i Kyse, som klarede jobbet for lidt under 1 million kroner, 
incl. 170 m trækrør til elkabel ført frem til boringen. 
 
Vi lavede forhåndsaftaler med alle de lodsejere, hvor det var aktuelt at 
bore eller nedgrave ledninger. Der blev aftalt erstatninger for graveskader 
og afgrødeerstatninger ifølge takster for vand og spildevand i 
landbrugsjord. Alt er GPS-sat og tinglyst på de pågældende matrikler. 
  
En spildevandsledning der krydsede området, hvor boringen er placeret, er 
skiftet fra lerrør til en tæt pvc ledning. 
 
Der hvor råvandsledningerne fra vores tre boringer mødes på vandværkets 
grund er der blevet monteret en stor inspektionsbrønd med ventiler på de 
forskellige indgående ledninger. Herfra kan vi skylle råvandsledninger og 
tage prøver af råvandet. 
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Vi har fået lukket den boring på Hemmeshøjvej, som vi startede med at 
lave i 2022, men hvor vandet var for saltholdigt. 
 
Den gamle boring på gartneriet, Slagelse Landevej 158, er af sikkerheds-
grunde blevet lukket ifølge aftale med ejeren. 
 
Den nye boring startede med at pumpe vand ind til vandværket de 18. 
december 2023. Arne havde vagten den dag og fik æren af at trykke på 
knappen. 
 
Det har været et langt, men også spændende projekt. 
 
 
Diverse: 
Når vi i årets løb ikke har haft andet at lave, har vi blandt andet brugt tiden 
på følgende opgaver - og jeg skal gøre det kort: 
 
• Lavet beregninger til nyt takstblad 
• Talt med andelshavere om vandforbrug ved lækager og spild 
• Indberettet indpumpninger / udpumpninger / spild / skyllevand 
• Indberettet vandprøver og analyser 
• Jævnligt kontrolleret bygninger, alarmer, boringer, pumper, 

saltindhold, filtre 
• Levering og opsætning nye af målere 
• Lukket områder i forbindelse med reparation af andelshaveres 

jordledning 
• Besvaret mails og telefonopkald 
• Papir- og telefonarbejde i forbindelse med ny boring 
• 12 bestyrelsesmøder samt møder om ny boring  
• Deltaget i vandrådsmøder i Slagelse Kommune 
• Deltaget i ledningsmøder med DSB 

 
Det var så kort det kunne gøres. 
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Og til slut: 
• Tak til vores samarbejdspartnere (smed, elektriker og gravefolk) 
• Tak til Lise, regnskabsfører og sekretær 
• Tak til Georg Laursen, vores advokat, for at være til rådighed med 

god hjælp, når vi har haft brug for assistance 
• Tak til bestyrelsen og suppleanter for et rigtigt godt samarbejde 

 


